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 المستخلص

التتابعات المتكررة المتضمنة و تحديدد التتابعدات )  الجزيئيةات مسابعض الو استنباطتم 

لتحديددد اليويددة الوراةيددة و سددادة رسددم ( 4سدد 4 المددادة الوراةيددة لجدديم تدد   م  و تتابعدداتلددبعض 

، CR-CQ=Leptoscarus vaigiensis) ة التطوريدة بديم بعدض  سدماح الحريدد سلاقات القراب

CI = Cetoscarus bicolor  ،CV = Calotomus carolinus ،YSC = Scarus niger ،

YSE = Scarus ferrugineus  ) والتدد  تددم تجميعيددا مددم البحددر اكحمددر المم كددة العربيددة

بيم سينات اكسماح موضع الدراسة وكانت نسب  التشابهوسدم  التشابهتم حساب قيم و. السعودية

  يرمز ليا التومم العينات السمكية  ٪48, ٪111., ٪11.., ٪8, ٪44الحزم متعددة المظير 

تدم حسداب محتدول النيوك يتددات وكدللح  .ال س د  التدو CR-CQ ,CI ,CV ,YSC ,YSE زوبالرم

 طفدرة فد  38موقدع متييدر و 36تم تحديدد سددد فد (4سد 4ت   م  و)المدروسة مم جيم ل شظية 

 يتدراو محتدول السديتوزيم والجدوانيم  ل  انه كدام  الإضافةب. المنطقة المدروسة مم هلا الجيم

يتدراو  مدا بديم  6 وكللح محتول الجوانيم سيتوزيم, س   التوال  ٪.481 ل   ٪4414 بيمما 

مسددافات الوراةيددة التدد  تددم حسددابيا بدديم و ظيددرت النتددائ   م اقددل قدديم ل  .٪6313 لدد   ٪.611

الدراسددة زادت مددم مع وماتنددا الع ميددة حددول  نتددائ  فدد م  وسامددة  YSC ,YSE كانددت بدديم العينددات

لمزيد  الحريد اسماحوتحتاج المصادر الوراةية مم . اسةكسماح موضع الدرا نوع الحيوي ف الت

. لعمدل توصديج جيدد وادارة جيددل لت دح المصدادر (متضمنة الدراسات الجزيئيدة )مم الدراسات 

 .جيدة لت ح المصادرالدارة بعمل وحدة بحةية متخصصه ف  اكوتوص  الدراسة 
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ABSTRACT 

Some molecular markers (Inter  simple sequence repeats or ISSR and Sequencing 

of some TMO-4C4 gene fragments) were developed to detect genetic signature 

and re-construct the phylogenetic relationships among some parrotfish species 

(CR-CQ = Leptoscarus vaigiensis, CI= Cetoscarus bicolor, CV= Calotomus 

carolinus,   YSC= Scarus niger, YSE= Scarus ferrugineus) collected from the 

Red Sea, KSA. Genetic similarity and dissimilarity values among applied fish 

samples were calculated. The percentages of polymorphic bands were 42%, 8%, 

11.5%, 15.5% and 28% in CR-CQ, CI, CV, YSC and YSE samples respectively. 

The evaluated TMO-4C4 gene nucleotide contents were calculated. A number of 

63 polymorphic sites and 68 mutations were detected in the selected TMO-4C4 

gene region. In addition, the GC contents (form 44.4% to 48.1%) and GC3 

contents (from 35.1% to 36.6%) were calculated. The lowest genetic distance 

value was calculated between YSE and YSC fish species. The study outputs 

increased our scientific information about the parrotfish biodiversity in the Red 

sea, Saudi Arabia. Parrotfish genetic resources (in the Red Sea) needs more 

biological studies including molecular characterization for characterization and 

good management. Construction of research unit at KAU for Red Sea fish 

management was recommended. 

 

 


